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گزارش »فرهیختگان« از واکنش ها به مصوبه شورای عالی انقلاب فرهنگی درباره کنکور 1402
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شنبه 5 تیر ١٤00   شماره 3350

سهمیه ها در کنکور 1400 بدون تغییر اعمال می شود

فاطمه زرین آمیزی روز جمعه در گفت وگو با ایرنا درباره تغییرات احتمالی در کنکور امسال اظهار داشت: »هیچ 

تغییری از نظر سهمیه در این آزمون اعمال نمی شود و سهمیه ها مانند سال گذشته خواهد بود.« 

وی افزود: »لایحه ساماندهی سهمیه ها که سال ۹۸ به شورای عالی انقلاب فرهنگی ارائه شد، هنوز بررسی نشده 

است و به همین دلیل هیچ تصمیم جدیدی گرفته نشده است و بنابراین هیچ تغییری در سهمیه ها وجود ندارد.« 

زرین آمیزی همچنین درباره ابلاغ مصوبات شب گذشته شورای عالی انقلاب فرهنگی درخصوص ساماندهی 

کنکور به سازمان سنجش آموزش کشور گفت: »این مصوبه به سازمان سنجش آموزش کشور ابلاغ نشده است؛ 

چراکه به صورت کامل همه بندهای آن در شورای عالی بررسی نشد؛ بعد از بررسی و تصویب، به همه دستگاه های 

ذیربط برای اطلاع رسانی ابلاغ می شود.«  سخنگوی سازمان سنجش آموزش کشور در این باره که گفته می شود 

۱۳ درصد ظرفیت دانشگاه ها نیازمند کنکور ۲ مرحله ای است، تاکید کرد: »چندین رشته از دانشگاه ها در سه 

رشته اصلی کنکور پرمخاطب است. در علوم تجربی رشته های پزشکی، دامپزشکی، دندانپزشکی و داروسازی، 

در علوم انسانی رشته های حقوق، روانشناسی و حسابداری و در گروه ریاضی و فنی، رشته های عمران، صنایع، 

مکانیک، برق و کامپیوتر پرمخاطب تر از سایر رشته هاست و از طریق کنکور، داوطلب می پذیرند.« 

ایجاد 2۳۶ رشته محل جدید در مقاطع مختلف دانشگاه فنی وحرفه ای

سیدمحسن حسینی مقدم با اشاره به اخذ مجوز ۲۳۶ رشته محل جدید گفت: »در ادامه ساماندهی رشته ها، در 

سال ۱۴۰۰ به منظور افزایش سهم آموزش های مهارتی در نظام آموزشی کشور، در سه دوره کاردانی، کارشناسی 

ناپیوسته و کارشناسی پیوسته مطابق بند ب ماده ۶۵ برنامه ششم توسعه، ایجاد رشته های جدید در دستور کار 

دانشگاه قرار گرفت.«  وی ادامه داد: »با استناد به مطالعات موجود درمورد مزیت های استانی و منطقه ای و نیازسنجی 

و تحلیل پذیرش دانشجو در سال های گذشته، پیشنهاد ایجاد ۱۱۶ رشته محل جدید در دوره کاردانی و ۱۲۰ رشته 

محل جدید در دوره کارشناسی ناپیوسته تهیه و برای صدور مجوز اجرا به دفتر گسترش وزارت عتف ارسال شد که با 

عنایت ویژه وزارت عتف برای همه رشته محل های پیشنهادی مجوز پذیرش دانشجو صادر و برای اجرا به دانشکده/

آموزشکده های دانشگاه فنی وحرفه ای ابلاغ شد.«  مدیرکل دفتر آمایش و گسترش آموزش های فنی وحرفه ای افزود: 

» ۶۶ رشته محل کارشناسی پیوسته جدید نیز تهیه و به وزارت علوم ارسال شده است که به محض صدور مجوز برای 

اجرا به دانشکده/آموزشکده ها ابلاغ خواهد شد.«  وی ادامه داد: »امید است دانشکده/آموزشکده های دانشگاه با 

برنامه ریزی مناسب از این فرصت برای اشاعه و ترویج آموزش های مهارتی و درنهایت جذب هرچه بیشتر دانشجو 

در دوره های کاردانی، کارشناسی ناپیوسته و کارشناسی پیوسته استفاده کنند.« 

واکسن »رازی کووپارس« تا اوایل مهر وارد چرخه واکسیناسیون عمومی می شود

سعید کلانتری، متخصص بیماری های عفونی و گرمسیری روز جمعه در گفت وگو با ایرنا اظهار 

داشت: »پیش بینی می شود ۲ تا سه هفته دیگر بتوانیم آنالیز بینابینی فاز دوم کارآزمایی بالینی را به 

سازمان غذا و دارو تحویل دهیم که درصورت رضایت این سازمان، مجوز فاز سوم صادر خواهد شد.« 

وی تعداد داوطلبان مرحله دوم کارآزمایی بالینی را ۵۰۰ نفر اعلام کرد و افزود: »فاز دوم تست انسانی از ۶ 

خرداد آغاز شده است که ۲۹۴ نفر دوز اول و از این تعداد ۳۰ نفر )تا روز ۳۰خرداد( دوز دوم را هم دریافت 

کرده اند.« به گفته کلانتری مرحله اول واکسن رازی کووپارس با حضور ۱۳۳ داوطلب با  موفقیت به اتمام 

رسیده است.  محقق اصلی کارآزمایی بالینی واکسن ایرانی رازی کووپارس گفت: »وقتی واکسن رازی 

کووپارس را به دست مردم می رسانیم که مطمئن شویم واکسن، موثر و ایمن است. مطالعه علمی در این 

زمینه به دقت درحال انجام است و به هموطنان اطمینان می دهیم ایمنی زایی واکسن به دقت و متناسب با 

بالاترین استاندارد بررسی می شود.«  کلانتری ادامه داد: »واکسن هایی مانند ب ث ژ، فلج اطفال و سرخک 

نمونه هایی از واکسن های ایرانیاست که در داخل کشور تولید می شد، هرچند توجه به این مجموعه در 

سال های اخیر کمتر شده، اما کرونا فرصتی به وجود آورد که این مجموعه موردتوجه بیشتری قرار گرفتند.«

@ f a r h i k h t e g a n d a i l y

مسئول دفتر امور زنان و بانوان دانشگاه آزاد اسلامی استان چهارمحال وبختیاری:

تکمیل بانک اطلاعاتی بانوان کارآفرین استان 
در دستور کار است

 خاطره شاهین فرد، مسئول 

بانوان  و  زنان  امور  دفتر 

دانشگاه آزاد اسلامی استان 

چهارمحال وبختیاری درباره 

برنامه آینده دفتر امور زنان 

این استان توضیح داد: »تکمیل بانک اطلاعاتی 

بانوان کارآفرین استان چهارمحال وبختیاری و 

برگزاری رویداد بانوان کارآفرین و توانمند و معرفی 

الگوهای موفق در استان چهارمحال وبختیاری در 

دستور کار قرار گرفته است.«  او ادامه داد: »همچنین 

اجرای طرح توسعه و پایداری مشاغل خانگی ویژه 

ستان  ا سلامی  ا زاد  آ نشگاه  ا د هیان  نشگا ا د

چهارمحال وبختیاری و برگزاری دوره های آموزشی 

با موضوعات مختلف ازجمله فرزندآوری و جمعیت، 

دانشگاه اسلامی از ایده تا اجرا و... نیز دنبال 

می شود.«  مسئول دفتر امور زنان و بانوان دانشگاه 

آزاد اسلامی استان چهارمحال وبختیاری درخصوص 

هدف از ارزیابی دفاتر امور بانوان نیز صحبت به 

میان آورد و گفت: »معرفی دفاتر فعال در حوزه زنان 

و خانواده دانشگاه های آزاد اسلامی کشور و ایجاد  

انگیزه برای سایر نمایندگان امور زنان و خانواده 

مهم ترین هدفی است که در این ارزیابی ها دنبال 

شد.«  شاهین فرد در ادامه تصریح کرد: »ان شاءالله 

پرانرژی تر از سال گذشته به فعالیت هایمان در این 

حوزه ادامه خواهیم داد. مسئولان برتر دفاتر استانی 

براساس فرم ارزیابی که توسط امور زنان و خانواده 

سازمان مرکزی دانشگاه آزاد اسلامی تنظیم شده، 

انتخاب می شوند در این فرم معیارهایی در زمینه 

فعالیت های مختلف در حوزه مدیریتی، پژوهشی، 

آموزشی و فرهنگی درنظر گرفته شده است سپس 

فعالیت های انجام شده توسط سازمان در هر حوزه 

رتبه بندی و امتیازبندی شده و برمبنای امتیازات 

کسب شده، مسئولان برتر دفاتر استانی انتخاب 

می شوند.« 

مسئول دفتر امور زنان و خانواده دانشگاه آزاد اسلامی استان البرز:

در پیی شناسا�یی و پرداختن به مسائل حوزه زنان و خانواده 
در سطح نخبگان هستیم

فاطمه حاجیلویی، مسئول 

دفتر امور زنان و خانواده 

سلامی  ا د  زا آ ه  نشگا ا د

استان البرز در گفت وگو با 

 : گفت  » ن هیختگا فر «

»رویکردهای مدنظر دفتر امور زنان و خانواده 

دانشگاه آزاد اسلامی در استان البرز رویکردی 

کاملا علمی و مساله شناسانه بوده که می تواند 

مشکلات را به صورت ریشه ای و علمی حل کند. 

دفتر امور زنان و خانواده استان البرز فعالیت خود 

در حوزه زن و خانواده را به صورت اندیشکده ای 

انجام می دهد و با تمرکز بر مساله یابی و ایده های 

تحولی، برنامه مناسب برای حل مشکلات حوزه 

زنان و خانواده را در دستور کار خود قرار می دهد 

که باعث شده است به صورت مساله شناسی و 

علمی کارها دنبال شود.« 

او ادامه داد: »دفتر امور زنان و خانواده اســـتان 

البرز با داشتن شورای علمی به صورت اندیشکده 

مطالعات راهبردی زنان و خانواده استان البرز و 

با تشـــکیل مدرسه تعالی زن و خانواده ایرانی در 

پی شناســـایی و پرداختن به مسائل حوزه زنان و 

خانواده در ســـطح نخبگان، اساتید و بخشی از 

سیاستگذاران و فعالان حوزه زن و خانواده است.« 

حاجیلویـــی تاکید کـــرد: »هرفصل حداقل یک 

رویداد مســـاله محور به صورت دوره برنامه ریزی 

می شود. هدف این مدرسه توانمندسازی فعالان 

حوزه زنان و خانواده و ارتقای سطح تصمیم گیری 

در این حوزه در سطح استان و کشور است.« 

او در ادامـــه تصریح کرد: »ازجمله بحث هایی که 

مورد توجه و برنامه فصلی ســـال قبل ما بوده اند 

بحث بحران جمعیت بوده اســـت که با اســـاتید 

مطرح کشوری با حضور فرهیختگان و اساتید از 

استان های مختلف برگزار شد و الحمدلله انعکاس 

خوبی داشت. همچنین بحث عفاف و حجاب که 

در قالب دوره بهداشت گفت وگو و روابط اجتماعی 

به صورت مجازی برگزار شد و مشکلات این حوزه 

با نگاهی جدید و مساله محور مورد کنکاش قرار 

گرفت و به شـــبهات این حـــوزه به صورت کاملا 

علمی پرداخته شد.« 

مســـئول دفتر امور زنان و خانواده دانشگاه آزاد 

اسلامی استان البرز عنوام کرد: »کارگروه علمی 

با حضور اساتید شـــکل گرفته است که مسائل 

حوزه زنان و خانواده شناسایی و به صورت طرح در 

جلسات شورای علمی مطرح و پیگیری می شود. 

همچنیـــن ازجمله طرح های پیـــش رو آموزش 

سواد رسانه در خانواده است که درحال پیگیری 

اســـت.«  او در پاسخ به این سوال که برای آینده 

چه برنامه ای دارید توضیح داد: »مهم ترین راهکار 

فرهنگ سازی ورود علمی و کارشناسانه و پرهیز از 

کار غیراصولی به خصوص در حوزه زن و خانواده 

در استان و کشور است. همچنین ورود مباحث 

زنان به صورت علمی و دقیق در برنامه ریزی های 

عمومی، فرهنگی و... استان و کشور در دستور 

کار قرار گرفته است.« 

او گفـــت: »برنامه ریـــزی درســـت بـــرای جلب 

مشـــارکت صحیح زنان در امور استان و کشور و 

جلو گیـــری از سوءاســـتفاده در این حوزه و ورود 

علمی و کارشناســـانه جهت شـــناخت وکنترل 

برنامه ریزی  هـــای تهاجمـــی در مباحث زنان و 

خانـــواده به خصـــوص در حیطه رســـانه دنبال 

می شود.« 

حاجیلویی با بیان اینکه الگوسازی صحیح جهت 

کودکان و نوجوانـــان در بحث زنان و خانواده از 

دیگر برنامه های در دست اجراست، گفت: »تکریم 

هرچه بیشتر مقام مادری و بالابردن ارزش آن در 

جامعه، برنامه ریزی جهت بسترسازی فرزندآوری 

در ارگان ها و سازمان های مختلف با ایجاد قوانین 

و منافع در این مسیر از دیگر برنامه های ما خواهد 

بود.« 

او تاکیـد کـرد: »ایجـاد مشـاغل خانگـی بـرای 

ایجـاد کسـب درآمـد زنـان خانـه دار بـا تمرکـز بـر 

حفـظ آرامـش و وظایـف همسـری و مـادری و 

تسهیل سـازی ازدواج در دانشـگاه و جامعه و بالا 

بردن سـواد همسـرداری وکیفیت تعامل افراد در 

خانـواده از دیگـر برنامه هایـی اسـت کـه در ایـن 

دفتـر دنبـال می شـود.« 

مســئول دفتــر امــور زنــان و خانــواده دانشــگاه 

آزاد اســلامی اســتان البــرز در پایــان بیــان کرد: 

»بی شــک توجــه بــه رونــد کارهــا در اســتان ها 

و تشــویق از یک ســو باعــث تشــویق اســتان 

برگزیــده و همــت روزافــزون می شــود و از 

ــتان های  ــری اس ــث الگو گی ــر باع ــوی دیگ س

دیگــر خواهــد شــد. دفتــر امــور زنــان و خانــواده 

ــد در  ــلاش می کن ــواره ت ــرز هم ــتان الب در اس

ــواده  جهــت ارتقــای کیفیــت اوضــاع زن و خان

در خانــواده بــزرگ دانشــگاه آزاد اســلامی از 

یک ســو و به طــور کلــی در اســتان و ســایر 

ــتفاده  ــا اس ــواره ب ــان هم ــور عزیزم ــاط کش نق

از ظرفیــت علمــی دانشــگاه بیــش از پیــش 

برنامه ریــزی و اقــدام کــرده و در ایــن رونــد 

تاثیر گــذاری در ســطح جامعــه بــه صــورت 

ــر دارد.« ــی را مدنظ عمل

دانشگاهدانشگاه

 معاون آموزش های عمومی و 

مهارتی دانشگاه آزاد اسلامی 

تصریح کرد: »براساس مصوبه 

شورا این اختیار به دانشگاه ها داده شده که 

علی رغم اینکه داوطلب امتیاز یک رشته 

محل را کسب کرده، دانشگاه می تواند با 

تعیین معدل از ورود داوطلب جلوگیری 

کند و این مصوبه جای ابهام دارد؛ چراکه 

هنوز جزئیات آن مشخص نشده است. 

به عبارت دیگر مشخص نیست که منظور 

از معدل داوطلب، یعنی معدل کل 

دانش آموز در دوران متوسطه است که اگر 

این طور باشد، با توجه به اینکه کیفیت 

مدارس متفاوت بوده و در معدل تاثیرگذار 

است، کمی رنگ وبوی بی عدالتی در آن به 

مشام می رسد و احتمال دارد بی عدالتی را 

افزایش دهد

زهرا رمضانی
 روزنامه نگار

شورای عالی انقلاب فرهنگی بعد از کش وقوس های فراوان بالاخره 

در نیمه اول 1400 توانست تکلیف کنکور را روشن کند؛ اتفاقی که 

سال هاست مخالفان و موافقان را در برنامه های مختلف دور هم جمع 

کرده تا از آسیب ها و مزایای وجود کنکور بگویند. اما درنهایت این 

شورا شیوه جدیدی از کنکور را برای ورود به دانشگاه ها تصویب کرد 

که براساس آن داوطلبان از سال 1402 می توانند با خیال راحت تری 

در آزمون سراسری شرکت کنند. آزمون جدید برخلاف کنکور پیری 

که رمق داوطلبان را گرفته و در مقابل شکم مافیای کنکور را هر روز 

فربه تر کرده بود، پنج تغییر عمده دارد که هرکدام تا حد زیادی 

می تواند نه تنها در کاهش اضطراب داوطلبان، بلکه در نقش پررنگ 

آموزش در مدارس هم اثرات جدی داشته باشد. با این حال هنوز 

جزئیات چگونگی به اجرا در آمدن هریک از این مصوبات مشخص 

نیست و همین مساله ابهاماتی را هم متوجه کنکور 1402 کرده است 

که باعث نگرانی فعالان عرصه آموزش عالی و همچنین واکنش هایی 

به آن شده است. علی رغم اینکه کنکور جدید مزایای خاص به خود 

را دارد، درمقابل مخالفان، معایب آن را بیشتر از مزایایش می دانند و 

ترس از بدتر شدن وضعیت را دارند. در این گزارش سراغ واکنش های 

فعالان مختلف این حوزه نسبت به مصوبه اخیر شورای عالی انقلاب 

فرهنگی رفتیم.

 

  مصوبه شورا؛ گامی رو به جلو اما ناکافی

سیدمحمد بطحایی در گفت وگو با »فرهیختگان« درباره تغییرات صورت گرفته 

برای کنکور ۱۴۰۲ به بعد، گفت: »این مصوبه را گام به جلو می دانم، ولو 

اینکه کافی نیست و بسیار دیر این تصمیم گرفته شده اما از این حیث که 

مشکلات ناشی از کنکور سراسری را کاهش می دهد، اتفاق مهمی است. 

البته آنچه فعلا منتشر شده و در مصاحبه های مسئولان شورای عالی انقلاب 

فرهنگی منتشر شده، چندان ابعاد جزئی آن مشخص نیست. با این حال 

آنچه واضح است اینکه در دوره متوسطه، دروس عمومی ارزش بالاتری را 

پیدا می کند؛ چراکه عملکرد دانش آموزان برای ورود به دانشگاه از این حیث 

اهمیت بیشتری دارد.«  او با تاکید بر اینکه ما در دوره متوسطه به سمت 

آموزش عمومی بیشتر حرکت خواهیم کرد، اظهار داشت: »قطعا آموزش های 

عمومی هم از ارزش بیشتری بهره مند می شوند و آموزش تخصصی هم وظیفه 

آموزش عالی خواهد بود و این اتفاق یکی از ویژگی های مثبت تغییرات کنکور 

است. از سوی دیگر قرار است دو مرتبه در سال کنکور برگزار شود، یعنی 

اگر دانش آموزی به هر دلیلی در شرایط روحی و عاطفی نامناسبی در روز 

کنکور قرار داشت، برای یک بار دیگر این فرصت را خواهد داشت که تنها 

چند ماه بعد در آزمون شرکت کند و این مساله از اضطراب و آثار و تبعات 

روحی و شخصیتی داوطلبان کاهش خواهد داد.«

 

  تعیین معدل توسط دانشگاه ها

 به بی عدالتی آموزشی دامن می زند

معاون آموزش های عمومی و مهارتی دانشگاه آزاد اسلامی تصریح کرد: 

»براساس مصوبه شورا این اختیار به دانشگاه ها داده شده که علی رغم اینکه 

داوطلب امتیاز یک رشته محل را کسب کرده، دانشگاه می تواند با تعیین 

معدل از ورود داوطلب جلوگیری کند و این مصوبه جای ابهام دارد؛ چراکه 

هنوز جزئیات آن مشخص نشده است. به عبارت دیگر مشخص نیست که 

منظور از معدل داوطلب، یعنی معدل کل دانش آموز در دوران متوسطه 

است که اگر این طور باشد، با توجه به اینکه کیفیت مدارس متفاوت بوده و 

در معدل تاثیرگذار است، کمی رنگ وبوی بی عدالتی در آن به مشام می رسد 

و احتمال دارد بی عدالتی را افزایش دهد. البته اگر منظور تنها معدل 

دانش آموزان براساس امتحانات نهایی و استاندارد باشد باید بگویم باز در 

نمره ای که دانش آموز از معدل خود اعلام می کند، این مساله لحاظ شده 

است.«  بطحایی افزود: »براساس این مصوبه قرار است عملکرد تحصیلی 

دانش آموزان دو مرتبه مورد ارزیابی قرار گیرد که از لحاظ فنی و تخصصی 

محل ایراد است، با این حال باید منتظر ماند و دید براساس آیین نامه های 

اجرایی منظور از معدل تعیین شده توسط دانشگاه ها چه خواهد بود. بنده 

معتقدم در این اتفاقی که در شورا رخ داده هم تا حدودی آثار و تبعات کنکور 

کاهش می یابد، دوم عملکرد تحصیلی دانش آموزان در دوره متوسطه مورد 

ارزیابی قرار می گیرد و برگزاری دو مرتبه آزمون در سال و معتبر بودن آن تا 

دوسال می تواند اتفاقات خوبی را رقم بزند.« 

  به محدود شدن مافیای کنکور خوشبین نیستم

تغییرات کنکور نشان می دهد که  اولیه  او اظهار داشت: »بررسی 

سوءاستفاده های مالی موسسات کنکور کاهش می یابد و تحصیل در 

دوره متوسطه باعث بالا رفتن کیفیت می شود. البته این تغییرات به معنی 

تغییرات قطعی نیست؛ چراکه ما باز شاهد برگزار شدن کنکور هستیم، قاعدتا 

سوالات تستی بیشتر از مقوله تربیت در مدارس مدنظر قرار می گیرد و بخشی 

از انرژی دانش آموزان و ظرفیت مدارس به سوالات کنکور اختصاص پیدا 

می کند، با این حال شاهد کاهش اثرات آن هستیم که خود یک گام رو به 

جلو خواهد بود و حرکت به سمت شرایط مطلوب است.«  معاون آموزش های 

عمومی و مهارتی دانشگاه آزاد اسلامی گفت: »امیدوارم روزی بیاید که به ویژه 

در رشته محل هایی که تعداد داوطلبان بسیار بیشتر از ظرفیت پذیرش 

است، به تعادل برسیم و شاهد این باشیم که آنچه مبنای قضاوت و ورود به 

دانشگاه ها خواهد بود، عملکرد داوطلبان در دوران مدرسه باشد.«  بطحایی 

درباره اثرگذاری برگزاری دوبار کنکور در سال در محدود کردن مافیای 

کنکور خاطرنشان کرد: »چندان خوشبین نیستم که این اتفاق بیفتد اما 

حتما باعث کاهش فعالیت آنها می شود. این مصوبه باعث کم رونق شدن 

بازار مافیای کنکور و کسانی می شود که از این بازار مکاره ای که خودمان آن 

را ایجاد کرده ایم سوءاستفاده می کنند، اما به معنی برچیده شدن کامل آن 

نیست، از سوی دیگر باید با قوانین از روش های جدیدی جلوگیری کرد که 

احتمالا آنها در آینده از آن برای سوءاستفاده بهره می گیرند.«

 

  طرح شورای عالی انقلاب فرهنگی برای کنکور ناپخته است

بهارستان نشین ها اما این طرح را نه تنها چندان مفید نمی دانند، بلکه 

آن را برخلاف عدالت آموزشی هم قلمداد می کنند. احمد نادری که در 

همان روز بررسی این طرح در صحن شورای عالی انقلاب فرهنگی در 

توئیتی اعلام کرده بود: »این طرح خلاف عدالت آموزشی است. امروز 

قرار است طرح ساماندهی سنجش و پذیرش متقاضیان ورود به آموزش 

عالی موسوم به »حذف کنکور« در صحن شورای عالی انقلاب فرهنگی 

مطرح گردد، مجلس در این موضوع قانون دارد و طرح باید به تصویب 

مجلس برسد.« با تمام این تفاسیر، برآورد نظرات موافقان و مخالفان 

این طرح این است که باید دید در مرحله اجرا و بخش نظارتی و البته 

گام های بعدی این طرح قرار است چه اتفاقی رخ دهد.  او چند روز بعد 

در گفت وگو با تسنیم هم خروجی شورای عالی انقلاب فرهنگی را کاملا 

ناپخته دانست و عنوان کرد: »قبلا کمیسیون آموزش مجلس به موضوع 

کنکور ورود کرده بود اما پس از آن شورای عالی انقلاب فرهنگی به این 

موضوع ورود کرد و اساسا تقسیم کار سنتی بین شورای عالی انقلاب 

فرهنگی و کمیسیون آموزش مجلس را نادیده گرفتند. طرحی که توسط 

شورای عالی انقلاب فرهنگی بعد از جلسات متعدد درباره کنکور مصوب 

شد، بسیار ناپخته است و قطبی سازی و طبقاتی شدن آموزش در کشور 

را بیشتر می کند و اصلا به صلاح نیست، بنابراین باید فکری جدی برای 

این مصوبه کرد.« به گفته این نماینده مجلس طرح شورای عالی انقلاب 

فرهنگی برای کنکور نه تنها فاصله طبقاتی آموزش را کمتر نمی کند و 

عدالت آموزشی را رقم نمی زند، بلکه ناعدالتی را از وضعیت سرسام آور 

فعلی هم بیشتر می کند و خلاف عدالت آموزشی است.  نادری درباره 

چرایی اعمال شرط معدل توسط دانشگاه ها برای ورود داوطلبان این طور 

توضیح داد: »طرحی که در مجلس داشتیم معدل را درنظر گرفته بود اما 

سهم معدل بسیار کم بود و با ترازبندی ها بحث معدل به گونه ای اعمال 

می شد که هر شهری به نسبت خودش سنجیده می شد، نه اینکه شمال 

تهران و سیستان وبلوچستان با یکدیگر سنجیده شوند، باید از طراحان 

طرح پرسید که چرا شرط معدل را به این شکل گذاشته اند و این برای 

بنده هم جای سوال است.«  این نماینده مجلس گفت: »مجلس طی 

سال های اخیر به محلی برای مافیای کنکور تبدیل شده که سالانه 

هشت هزار میلیارد گردش مالی دارد؛ یک دست این مافیا در دست 

سازمان سنجش و دست دیگرش در جیب مردم است. کنکور واسطه ای 

برای ایجاد نابرابری آموزشی شده است و افرادی که پول بیشتری دارند 

در کلاس های کمک آموزشی و آزمون ها شرکت می کنند و کسانی که 

پول دارند در دانشگاه های برتر کشور پذیرش می شوند و آنهایی که پول 

ندارند، تکلیف شان مشخص است!« او در توضیح بیشتر این مساله گفت: 

»طرح شورای عالی انقلاب فرهنگی دقیقا ادامه همین روند است، یعنی 

افرادی که پولدارند در آزمون های آزمایشی به مدارس غیرانتفاعی و خاص 

می روند و طبیعتا نمرات بالا کسب می کنند و در دانشگاه های برتر قبول 

می شوند. شورا برای این طرح، جلسات متعددی در کمیسیون های 

فرعی داشت اما باید بگوییم »کوه موش زاییده« است! این طرح خلاف 

عدالت آموزشی است و باید اصلاح شود؟«

  باید دید کنکور جدید در سازوکار اجرایی 

نمره قبولی می گیرد یا خیر

جالب تر اینکه مهدی گلشنی، عضو حقیقی شورای عالی انقلاب فرهنگی 

هم اثرگذاری تغییرات کنکور را منوط به چگونگی به اجرا در آوردن این 

مصوبات دانسته است. او در گفت وگو با خبرگزاری دانشجو تاکید کرد: 

»به صورت کلی این اقدام شورای عالی انقلاب فرهنگی را اقدامی رو به جلو 

می دانم ولی به شدت به این موضوع معتقدم که باید دید در سازوکار اجرایی 

آیا این طرح نمره قبولی خواهد گرفت یا نه.«  به گفته او یکی از اصلی ترین و 

اساسی ترین مشکلات در سیستم آموزش عالی باندبازی و رفاقت بازی است! 

این اتفاق باعث می شود دانشجویان باصلاحیت به دانشگاه های خوب وارد 

نشوند و همه نورچشمی ها صندلی های دانشگاه های خوب را پر کنند. 

به دلیل نبود اخلاق در این عرصه ما نمی توان به همین راحتی ها کنکور را 

کاملا حذف کرد و تمام بار سنجش و پذیرش را بر دوش دانشگاهی قرار داد 

که بدون هیچ نظارت دقیقی، کاملا سلیقه ای اقدام به جذب دانشجویان 

کند.  این عضو حقیقی شورای عالی انقلاب فرهنگی رعایت عدالت آموزشی 

براساس کنکور جدید را این طور توضیح داد: »این موضوع که ۶۰ درصد 

نتیجه کنکور را به سوابق تحصیلی واگذار کرده اند، اتفاق مثبت و رو به 

جلویی است. ایراداتی هم که مبنی بر عدم درنظر گرفتن عدالت آموزشی 

در این حالت وجود دارد، تنها با تقویت بخش عمومی و دولتی حل شدنی 

است. به هرحال عمده ظرفیت آموزشی کشور در دستان دولت قرار دارد و 

برای حل مشکل عدالت آموزشی باید دولت سرمایه گذاری جدی در بخش 

دولتی انجام دهد.«

  حذف کنکور باعث افزایش فساد در این حوزه می شود

سیدمجید حسینی، عضو هیات علمی دانشگاه تهران که چندسالی می شود 

ورود جدی به حوزه عدالت آموزشی داشته با انتشار پستی از حضورش در 

برنامه تب تاب رسانه ملی در صفحه اینستاگرام خود به مصوبه این شورا 

واکنش نشان داد. او گفت: »اگر در این لحظه کنکور حذف شود، فساد 

بیشتر شده و روابط بین مدارس بدتر می شود. تصور کنید به جای یک 

کنکور سه امتحان سراسری داشته باشید، حتما فساد بیشتر می شود. آنچه 

الان مطرح است حذف سرمایه داری آموزشی از کنکور است. تصور کنید 

که تست های مافیا کنکور نباشد، اتفاقی که می افتد این است که همه 

برابر آموزش می دهند. سوال بنده این است چرا تست کنکور را از تمرینات 

می دهید. بچه اول دبستان باید کتاب کمک درسی بخرد، اثر مافیای کنکور 

در برنامه های درسی ما چیست؟«

  رونق مدارس غیرانتفاعی

 با مصوبه جدید شورای عالی انقلاب فرهنگی

البته واکنش ها صرفا به مصاحبه های رسمی ختم نشد، بلکه فضای 

مجازی هم مامنی برای واکنش های تند علیه این مصوبه شده است. 

مصطفی زالی، عضو هیات علمی دانشگاه تهران از دیگر افرادی است که 

به این مصوبه واکنش تندی نشان داده است. او با انتشار توئیتی نوشت: 

»مصوبه شورای انقلاب فرهنگی برای دادن وزن درصدی به نمرات دوران 

دبیرستان در ورود به دانشگاه، مصوبه ای است بسیار مناسب، ارزشمند و 

پرفایده در جهت افزایش شانس ورود به دانشگاه فرزندان اعضای این شورا 

که همگی در مدارس غیرانتفاعی مشغول به تحصیل هستند و نیز رونق 

مضاعف مدارس غیرانتقاعی.« 

  مصوبه شورا در خدمت منافع موسسات کنکوری است

سینا کلهر، عضو هیات علمی مرکز پژوهش های مجلس شورای اسلامی 

در واکنش به این توئیت نوشت: »چرا مصوبه شورا درباره کنکور به نفع 

فرزندان طبقات متوسط و بالا و به زیان طبقات و اقشار پایین و مناطق 

محروم است؟ در شرایط رقابتی چه کسانی بهتر می توانند پاسخ سوالات 

تشریحی را بدهند؟ آنهایی که دایره لغات بیشتر، استرس کمتر و سرمایه 

فرهنگی بیشتری دارند.« او در توئیت دیگری هم این طور به این مصوبه 

واکنش نشان داد: »مصوبه جدید شورای عالی انقلاب فرهنگی درباره کنکور، 

عملا تکثیر و گسترش کنکور به آموزش وپرورش و کاملا در خدمت منافع 

موسسات کنکور و برخلاف عدالت آموزشی است. در ضمن کمیسیون 

آموزش مجلس هم در عمل سلب اختیار شده است.«
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